
INTERVJU S IVANOM KRALJEVI? EM,

INICIJATOROM I VODITELJOM ZELENIH 
KNJI?NICA  

Broj 1/2, 2020. 

Razgovarao:

Miroslav Kati?

Ivan  Kraljevi?, vi?i je knji?ni?ar, voditelj 

Posudbenog i informacijskog odjela u 

Sveu?ili?noj knji?nici u Puli i glazbenik.  U 

dva mandata obna?ao je funkciju 

predsjednika Dru?tva bibliotekara Istre te 

bio ?lan Glavnog odbora Hrvatskog 

knji?ni?arskog. Od 2011. godine inicijator je 

i voditelj projekta Zelena knji?nica u 

Hrvatskoj. Dobitnik je i nagrade ?Tibor Toth? 

(2018.) koju mu je Hrvatsko informacijsko i 

dokumentacijsko dru?tvo dodijelilo za 

doprinos razvoju zelenih knji?nica. Upravo 

su Zelene knji?nice razlog na?eg intervjua s 

njime.

    1. Za po?et ak , kako je jedan Bro?anin, 

koji je odrast ao u Kr i?evcim a, st udirao u 

Zagrebu, zavr?io u Puli?

Moji djedovi i bake su iz Broda, roditelji su 

mi se tamo rodili, sestre i ja isto. Volim te 

moje brodske temelje. Draga mi je ta sretna 

prijeratna Slavonija gdje sam provodio 

?kolske praznike, a zapravo sam odrastao u 

Kri?evcima i tamo zavr?io osnovnu i srednju 

?kolu. Zagreb je moj studentski grad, a Pula 

je moj ?etvrti grad u kojem sam provodio 

praznike jer imam dosta rodbine u Puli. U 

Pulu sam dolazio sve ?e??e ljeti i otkrio jaku 

rock, punk i metal scenu koja mi je bila 

bliska. Tu sam stekao prijatelje i na kraju 

dobio djecu, male Pule?ane. I, evo, sad sam 

tu. ?ivim sa suprugom na zadnjem katu 

zgrade s velikim pogledom na Pulu, ?umu, 

nebo i s malim pogledom na more. Tu ve? 

20 godina radim u Sveu?ili?noj knji?nici.

    2. Mo?da nek i ne znaju, al i osim  ?t o si 

ci jenjeni i  nagra?ivani knji?ni?ar , u jedno 

se i vr lo uspje?no bavi? glazbom . Kako 

spaja? knji?ni?arst vo i glazbu?

Knji?ni?arstvo je profesija koju nisam 

planirao, ali drago mi je da mi se dogodila. 

Zavr?io sam filozofiju i arhivistiku, a 

bibliotekarstvo ne?to kasnije nakon 

zaposlenja u knji?nici. Sad mi je drago da je 

tako ispalo jer to je prekrasno zanimanje 

koje ti izme?u ostaloga dozvoljava da se 

bavi? i drugim stvarima. Glazba me prati 

odmalena. Zavr?io sam Muzi?ku ?kolu u 

Kri?evcima, a poslije sam imao nekoliko 
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bendova u srednjoj ?koli i na fakultetu. 

Nakon Kri?evaca i trinaestogodi?nje 

muzi?ke stanke, u Puli sam se opet nastavio 

baviti autorskom glazbom i nakon dva 

zapa?ena glazbena projekta, osnovao sam 

bend Ostaci zvuka, s kojim sam objavio 

album za Aquarius Records u kojem jo? 

uvijek djelujem. Ove smo godine inspirirani 

"novim normalnim" objavili singl bez 

izdava?a pod nazivom "Srednji prst prema 

javi" koji je dobio jako dobre kritike. 

https://youtu.be/vYjzpogzu3w

Slika 1.

      3. Tekst opisac si, gdje dobiva? inspi- 

raciju? Da upot punim  pit anje, k rea- 

t ivnost  je obi?no vezana za dokoli- 

?arenje? Odak le t i  vrem ena?

Dokolica je jako bitna. Ne bi bilo umjetnosti 

bez nje. Nismo roboti. Ne ?ivimo samo da 

bismo radili i bili profesionalci. Bitno je 

stati, zapitati se gdje smo to stali, kuda 

idemo, ?to se doga?a, za?to se doga?a, tko 

smo, za?to smo... Inspiraciju nalazim u tim 

pitanjima ? u tuzi, sre?i, gluposti, ljubavi i 

?udnim ljudskim putovima. Zapravo, moje 

pjesme nastanu u tim nekim kratkim 

trenucima kad nisam knji?ni?ar, kad djeca i 

supruga nisu doma, kad zaronim u sebe i 

dohvatim gitaru. Nije to ?esto, ali ipak se 

povremeno dogodi.

      4. Prom ijenio si nekoliko bendova, ali 

m i se ?in i da je grunge ne?t o s ?im e si 

zapo?eo i ?i j im  kor i jenim a se uvijek  

vra?a?. Kako spaja? ideale m ladost i s 

pot rebit ost im a odrasle dobi?

Grunge je meni bio svjetlo na kraju tunela 

90-ih kad sam po?eo ozbiljnije pratiti i 

stvarati glazbu. U to vrijeme kad je u 

svakom kafi?u i diskoteci tre?tao CRO 

dance, koji je u malim dozama mo?da 

mogao biti zabavan, a overdose koji smo 

dobivali meni nije bio podno?ljiv, odjednom 

se pojavila Seattle scena i to je bilo to. Dugo 

sam prije ?alio da se nisam rodio recimo u 

vrijeme Woodstocka i odjednom sam bio 

sasvim zadovoljan da ?ivim u 90-ima ? 

barem u glazbenom smislu. S bendom 

ponekad zaronim i u neki drugi ?anr, ali 

uvijek se prepoznaje taj neki potpis 
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grungea, makar u naznakama. Godine nisu 

toliko presudne ako radi? ono ?to te 

ispunjava i ono ?to voli?, a neke teme i 

ideali su bezvremenski. Tako mi se bar jo? 

uvijek ?ini, a mo?da nisam jo? dovoljno 

odrastao. Tko zna?

      5. Krenim o kona?no s knji?ni?arsk im  

t em am a. Godine 2011. pokrenuo si pro- 

jek t  Zelena knji?nica, a s t im e i razvoj 

sust avnih zelenih program a u knji?ni- 

cam a dil jem  Hrvat ske. Koliko dosad knji- 

?nica provodi zelene program e?

Slika 2. 

S obzirom da me zanima filozofija, dugo 

sam se mu?io s klasi?nim pitanjima tipa 

"?to je smisao ?ivota?". Od po?etka 2000-ih 

dosta vremena sam provodio na forumima 

koji su se bavili takvim i sli?nim temama i u 

jednom trenutku sam shvatio da nema 

smisla ?ivota bez ?ivota, a sam ?ivot, 

odnosno platformu na kojoj je mogu?, 

ugrozili smo kao ljudska vrsta. Jo? neko 

vrijeme proveo sam u raspravama pa 

shvatio da nije potrebno samo raspravljati 

nego iza?i iz comfort zone internetskih i inih 

rasprava i po?eti djelovati. O?ito je da 

imamo samo jedan planet na kojem 

mo?emo biti glazbenici, knji?ni?ari, arhi- 

tekti, ljevica, desnica ? bilo ?to?  i da bez 

planeta nemamo platformu za ikakvo 

djelovanje. To je najbitniji problem, goru?i 

problem koji trebamo zajedni?ki rije?iti i to 

svi, svatko iz svoje domene. Moja domena 

je knji?nica, pa sam od te to?ke krenuo i za 

vrijeme predsjedavanja Dru?tvom biblio- 

tekara Istre pokrenuo sam projekt Zelena 

knji?nica. I evo ve? deset godina, orga- 

niziram predavanja, filmske projekcije, 

tribine i promocije knjiga ekotematike, s 

ciljem edukacije javnosti i ?irenja svijesti o 

odr?ivom dru?tvu. Na po?etku je to bio 

istarski projekt, ali brzo se pro?irio po cijeloj 

Hrvatskoj i danas svi znaju za pojam zelena 

knji?nica. Vjerujem da se svaka knji?nica 

barem minimalno uklju?ila u akciju zelenog 

opismenjavanja svojih korisnika i ?ire 

javnosti.

      6. Mnogim a je bilo nepojm lj ivo da 

upravo knji?nice pokre?u zelene t em e. 
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Kako su na po?et ku reagirali kor isnici, a 

kako kolege knji?ni?ar i?

Ve? sam prije spomenuo da je bitno da se 

svi uklju?imo jer ovo se ti?e svih nas i svake 

djelatnosti. Zapravo nije ?udno da upravo 

knji?nice budu pioniri, svjetionici i rasadnici 

takvih ideja, jer to su uvijek i bile na neki 

na?in. U po?etku mo?da nije i?lo brzo i 

efikasno kako sam ?elio ili kako sam mislio 

da bi trebalo i?i, no korisnici su vrlo brzo 

pokazali interes i odaziv je bio jako dobar. 

Mediji su se vrlo brzo zainteresirali, a neko 

sustavnije ?irenje ideje desilo se 2015. 

godine osnutkom Radne grupe za zelene 

knji?nice pri HKD-u kojom smo kroz 

zajedni?ke akcije "Pokrenimo zelene 

knji?nice", ali i kroz organiziranje Zelenog 

festivala i 1. me?unarodne konferencije za 

zelene knji?nice, oja?ali i omasovili ovu 

ideju u ?iroj knji?ni?arskoj zajednici. 

      7. Zelene knji?nice se m ogu podijel i t i  

na zeleno poslovanje i ak t ivnost i zelene 

knji?nice. ?t o je od t a dva segm ent a vi?e 

razvijeno kod nas u RH?

Zeleno poslovanje u vidu u?inkovitog 

energetskog zgradarstva, uporabe obnov- 

ljivih izvora energije i sli?no zahtijeva velika 

ulaganja. Na tu stepenicu jo? nismo 

ozbiljno zakora?ili, ali do?i ?e i to vrijeme jer 

je politika kona?no shvatila koliko je to 

bitno. To je sve jo? uvijek globalno preslabo 

i presporo, ali puno bolje nego prije 10 

godina kad smo krenuli. Hrvatske knji?nice 

?e s obzirom na na?e standarde tu jo? 

kaskati, ali mo?emo biti ponosni koliko smo 

ve? napravili ?to se ti?e zelene pismenosti 

koju promi?emo kroz brojne aktivnosti u 

sve ve?em broju knji?nica.

      8. S obzirom  na t o da si dugo u 

projek t u zelenih, kako funkcioniraju 

knji?nice u svijet u i kod nas? Post oji l i  

kakva razlika? Im a? l i  nek i uzor  kojem u 

t e?i??

Nedavno je odr?an me?unarodni skup 

posve?en zelenim knji?nicama u organi- 

zaciji Knji?nice Filozofskog fakulteta u 

Zagrebu na kojemu smo mogli ?uti i vidjeti 

brojne primjere iz zemlje i svijeta. Vidi se da 

ure?enije i bogatije dr?ave vi?e ula?u u 

knji?nice, ali vidi se i koliko neki sa 

skromnijim prora?unima to nadokna?uju 

kroz aktivizam. Na samom po?etku se ?inilo 

da gasimo po?ar ?a?om vode i da grabimo 

mikroskopskim koracima, ali kad pogledam 

cijelu dekadu djelovanja Zelene knji?nice, 

ipak se vidi promjena. Stasale su brojne 

generacije u?enika, studenata, poljoprivre- 

dnika i ostalih korisnika na koje, smo u 
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sklopu Zelene knji?nice ostavili neki zeleni 

trag, neko zeleno sjeme koje je negdje 

niknulo i nastavilo se ?iriti. Prije samo deset 

godina politi?ari se skoro uop?e nisu bavili 

klimatskim promjenama, iako su i tada 

znanstvenici alarmirali da je to jedan od 

najbitnijih problema na planetu. Danas 

vidimo da je i politi?arima to postalo jako 

bitno, ali da su jo? uvijek u 

prokrastinacijskom modelu i da se jo? 

uvijek ?titi profit i stari sustav koji nas sve 

br?e gura u provaliju. Zato je jako bitan 

pritisak odozdo, a tu smo izme?u ostalog i 

mi zeleni knji?ni?ari s porukom: ?Nemojmo 

uprskati ? dobre planete je te?ko prona?i.?.

Slika 3.

      9. Koje su sve ust anove, udruge i 

pojedinci s kojim a najvi?e sura?ujet e?

Najvi?e sura?ujemo s pulskim sveu?ili?tem i 

Kinom ?Valli?, a najvi?e predava?a nam 

dolazi iz nevladinih organizacija i s drugih 

sveu?ili?ta. ?to se ti?e filmova, najvi?e 

sura?ujemo sa Zelenom akcijom.

    10. Koja su doga?anja najvi?e 

posje?ena?

Najposje?enija predavanja su bila ili ona 

kontroverznih tema tipa ?Sukob javnog i 

privatnog interesa u farmaciji i medicini?, 

oko kojih se recimo danas vi?e nego ikad 

lome koplja, ili ona izuzetno zanimljivih i 

karizmati?nih predava?a, npr. na?eg Korada 

Korlevi?a, ili pak ona koja su bila dobro 

tempirana, poput predavanja Mirele Holy u 

kriznom trenutku njezine politi?ke karijere i 

u trenutku kad je vladalo veliko 

nezadovoljstvo oko Plomina C. Sve 

projekcije organizirane u Kinu ?Valli? 

tako?er su bile izuzetno posje?ene. Svaka 

spomenuta aktivnost okupila je preko 200 

posjetitelja. U istarskoj Zelenoj knji?nici 

smo u ovih deset godina organizirali oko 

180 aktivnosti koje je posjetilo oko 8000 

korisnika.
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11. ?t o je pot rebno kako bi knji?nica 

dobila t i t u lu zelene knji?nice?

Svaka knji?nica koja pokre?e bilo kakve 

zelene programe, mo?e koristiti na? logo, 

slogan i naziv zelene knji?nice. Nema tu 

titula ? samo akcija.

12. Ve? sedm u godinu zaredom  radit e 

na akcij i  ?Pokrenim o zelene knji?nice?? 

Koji je bio ci l j? Tko su par t ner i u projek t u 

i kako si zadovoljan ovogodi?njom  

akcijom ?

Ova akcija je jako bitna jer ve? sedam 

godina nudimo filmove s E?! ? okoli?nog 

filmskom festivala u suradnji sa Zelenom 

akcijom. Sedam godina se u svakom 

trenutku bilo koja knji?nica mo?e uklju?iti, a 

do sada se uklju?ilo ukupno 230 knji?nica 

koje su u ponudi imale skoro 60 filmova. Cilj 

akcije je motivirati knji?ni?are na 

samostalno osmi?ljavanje programa u 

sklopu Zelene knji?nice u njihovim 

mati?nim ustanovama, ali i educiranje 

javnosti i ?irenje svijesti o odr?ivom dru?tvu 

i nu?nosti za?tite okoli?a. Ovogodi?nja 

akcija pokrenuta je nedavno i trajat ?e 

godinu dana do idu?e akcije. Za sada se 

uklju?ilo 14 knji?nica, ?to nije lo? start, a 

vjerujem da ?e se do kraja akcija taj broj 

znatno uve?ati. Vi?e o akciji mo?ete saznati 

na poveznici shorturl.at/boy15.

Slika 5.

 Slika 4.
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     11. I za k raj, ho?et e l i  bit i  na? gost  na 

Zelenom  fest ivalu Gradske knji?nice 

?Ivan Goran Kova?i?? Kar lovac ?

Naravno da ?u biti va? gost. Bit ?e mi drago. 

Zadnji put sam bio 2015. godine i tada sam 

predstavljao upravo Zelenu knji?nicu 

Dru?tva bibliotekara Istre i po?etke 

djelovanja Radne grupe za zelene knji?nice. 

   Slika 6.  

.
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